

"ברכת תנועתנו המתרחבת באמריקא לעשור גדול
עתונינו ומדריכס, בטאון הסתדרות העובדים הנערצת,
שופר הציונות החלוצית והעבודה הגואלת, נושא גבורת-האמת
עזוז האמונה וחדות המחשבה של הפועל העברי בארץ והחלוץ
בעולם. תהיו לעשור השני דבר האומה הגאולה".

31.5.35

דיברתי הבוקר בשעה 8 עם לוקר בלונדון. מקודם
היו הפרעות - ונתנו לי מהחדר השני, ושמעתי קולו של לוקר
כמו מקרוב. שאלתי אם וויצמן ראה כבר את ק.ל. - יראה
אותו רק בשבוע הבא. אמרתי לו שישאל את וויצמן אם אפשר
להשתמש בעזרת צ'רצ'יל. הוא אינו יודע על מכתבי לברודצקי
בענין זה אם נחקבל כבר או לא. קפלן בלונדון - אבל חולה.
מנסים להשיג כספים לקרן הקונגרס. בסוף השבוע יראה וויצמן
את המשפחה, שלח גם הרבה מכתבים לאנשים שונים. עומדים
לפני שנויים בממשלה. ק.ל. יתכן יעזוב את משרד המושבות,
מקבל משרה יותר גבהה. במקומו חושבים יבוא מיניסטר העבודה.
אינו מידידינו. מדברים גם על מלקולם שיכנס למשרד המושבות.

השיחה נמשכה 3 רגעים ועלתה 34,5 דולר.

(28.5.35) חלוקתה של משה

Interviewed Yebbo to-day Argument besides opposition Executive considers matter now inopportune as vitiating election atmosphere stop while new executive unlikely different attitude nevertheless discussion now undesirable as executive opposition might be ascribed to election motives. In interest concurring policy internal health movement formal discussions and announcement be postponed after congress but would welcome fullest information enable it instruct new executive definitely stop Yebbo explained proceeding leave September London instructed by Philip report then YEIFD WYCED reaction YAVIP proposals, therefore must initiate discussion early give us time to consult London also enable frequented considerations by WYCED. Intimated Council will not be established before next spring but he must know reaction of both sides beginning of August and bill must be decided London September also considers it advisable Congress should know not promise consider consulting us first and discussing it with WYCED only after obtaining our reaction since YAVIP might be unable make concessions to us once WYCED learned original terms YEBBO insisted announcement

- 12 -

before congress unavoidable not later than 24 July
since anyhow matter bound to leak out as soon WYCED
approached stop I urged necessity find find discussion
between YEIFT and YAVIP taking place London September
after congress stop While agreeing contact with
London that time Yebbo considered doubtful whether this
can be formal discussion awing absence of WYCED represen-
tation London Suggest that you do your utmost to prevail
Philip instruct Yebbo desist from action pending congress
stop can election situation England be utilized
postponement stop YOTYV David telegraphing him return
here middle of June unless your effort succeed YULUC
inform Lypski.

הבוקר נחבלת סלגרמה חדשה של משה שאטלברן

"התאריך המוקדם ביותר לשובי". מה קרה?

לפני לכתתי לוורבורג הזמנתי את רוטנברג וליפסקי לשיחה. אמרתי להם שלא יתכן הפעם פיפטי פיפטי ושלא נסכים שקרן עזרה ודומה לה יהיו מחוץ לסוכנות. רוטנברג טען שלא נוכל לסרב לפיפטי פיפטי כי החוקה על צדם. אמרתי לו שהחוקה לא נתקיימה והלא ציונים אינם קיימים מחוץ לאמריקא ואנגליה, וגם כאן הם מתי מספר. להבא גם לא נתן שתערך מגביית משוחפת. א"י אינה יכולה להיות סרח עורף של צדקה כללית.

- באחת באנו לוורבורג. הארוחה סודרה בבנק שלו בוול-סטריט. וורבורג התעניין במצב בארץ ובפעולה הדרושה, והסברתי לו שהעיקר עכשיו התישבות חקלאית רחבה. קרפ לא היה מרוצה משיחה זו וסחב לשאלת הרכב ההנהלה, אולם וורבורג היה מעוניין בצרכי המפעל; קרפ הוציא אז מכתב מסנסור המתאונן על חברי ההנהלה הציונית. אמרתי שלא אדון פה על מכתב של סנסור שלא ראיתי עד עכשיו ושוויכוח עם סנסור אעשה בירושלים. אז הוציא קרפ מכתב שני מד"ר כורש אדלר המתאונן על זלוול הציונים כלפי הלא ציונים המכריח אותם להסתלק. וורבורג מיד אמר כמובן גם אני אסתלק, וקרפ קפץ על מציאה זו והתחיל שבלי אכסקוסיבה פריטטית לא תהיה סוכנות. רוטנברג וליפסקי לא לקחו חלק בשיחה. הודעתי ברורות שבמצב הקיים לא תסכים התנועה הציונית לחצי, ושאין אני נכון לדון על העניין, וכל זמן שלא אראה אח ענין הלא ציונים בעצם הפעולה לא כדאי כלל להתווכח על הנהלה. העיקר הוא מה שתעשה ההנהלה. וורבורג אמר שאותו לא מעניין אם יהיו ציונים או לא ציונים בהנהלה, הוא רוצה אנשי

מעשה, וחיות שהפועלים פיוצגים היה רוצה בהנהלה אנשים
כרוסנברג וסמילנסקי. שאלתיו אם רוסנברג הסכים להכנס
להנהלה. ענה כמובן בשלילה. אמרתי לו הכנס אתה להנהלה.
חזר ואמר שלא הכל אחת - אם ציונים או לא ציונים, דרוש שכולם
יבחרו מתוך הסכמה. אמרתי שדבר זה יתכן, אבל זאת יש לעשות
עוד לפני הקונגרס, אולם העיקר שנסכים על חכנית פעולה לשלוש
או ארבע שנים ושבאמריקא תעשה פעולה גדולה מיוחדת לא"י.
וורבורג קם ואמר שהוא רוצה עוד לדבר אתי לחוד ומבקשני
להשאר עד בואו של גולדסמיט. אמרתי שאני מוכרח לנסוע לא יאחר
מ-13 ביוני, ושגם אני רוצה לדבר אהו על שני ענינים חכופים.
החנצל שברגע זה אין לו פנאי אבל בקרוב יודיעני ואסע אהו
לכפר ונוכל לדבר ברווחה.
לאחר כך עוד נשארנו לדבר ארבעתנו. קרפ נתרכך והוא
הסכים שלא נדון על מספרים אלא שנסכים להנהלה בכללה.
בר-נש זה מפרנס את עמדתו בסוכנות משיטוי כלפי
וורבורג.